

ស្វែងយល់ពីពិធីបុណ្យចូលឆ្នាំថ្មីប្រពៃណីជាតិខ្មែរ ឆ្នាំរោង ឆ្នាំ២០២៤

ដោយ៖ **បណ្ឌិត ជា វណ្ណ័**

ប្រធាននាយកដ្ឋានធម្មសាស្ត្រ ចរិយាសាស្ត្រ និងយេនឌ័រ
នៃវិទ្យាស្ថានមនុស្សសាស្ត្រនិងវិទ្យាសាស្ត្រសង្គម
នៃរាជបណ្ឌិត្យសភាកម្ពុជា

នៅលើលើកយើងនេះ មិនថាប្រទេសណាជាប្រទេសណាទេ គឺគ្រប់ជាតិសាសន៍ទាំងអស់ តែងតែមានការប្រារព្ធពិធីចូលបុណ្យឆ្នាំថ្មីដែលជាប្រពៃណីរបស់ប្រជាជាតិរៀងៗខ្លួន គ្រាន់តែថាគេនិយមកំណត់ពេលវេលានៃការរៀបចំបុណ្យនេះផ្សេងៗគ្នា ដោយស្របទៅតាមជំនឿទំនៀមទម្លាប់ និងប្រពៃណីរបស់គេប៉ុណ្ណោះ។

យ៉ាងណាមិញជនជាតិខ្មែរយើងក៏បានប្រារព្ធធ្វើពិធីបុណ្យចូលឆ្នាំតាំងពីបុរាណកាលជារៀងរាល់ឆ្នាំរហូតមក ជ្រិតពិធីបុណ្យនេះជាពិធីបុណ្យប្រពៃណីជាតិដ៏ធំមួយដែលដក់ជាប់ក្នុងចិត្ត និងជីវភាពប្រជាពលរដ្ឋខ្មែរតាំងពីយូរលង់មកហើយ ដែលពិធីបុណ្យនេះមិនមែនចេះតែប្រារព្ធធ្វើឡើងនៅពេលវេលាណាក៏បាននោះទេ គឺប្រវត្តិសាស្ត្រនិងកាលវេលានៃពិធីបុណ្យចូលឆ្នាំ

ត្រូវបានបុព្វបុរសខ្មែរ កំណត់យ៉ាងជាក់លាក់និងត្រឹមត្រូវ។

១. ពេលវេលាចូលឆ្នាំខ្មែរ

ពិធីបុណ្យចូលឆ្នាំថ្មីប្រពៃណីជាតិខ្មែរនាឆ្នាំនេះ គឺត្រូវនឹងថ្ងៃសៅរ៍ ៥កើត ខែចេត្រ ឆ្នាំរោង ឆស័ក ពុទ្ធស័ករាជ២៥៦៧ ត្រូវនឹងថ្ងៃទី១៣ ១៤ ១៥ ១៦ ខែមេសា ឆ្នាំ២០២៤ (វេលាម៉ោង១០និង១៧នាទីយប់) ជាសរុបចំនួន៤ គឺថ្ងៃទី១៣ ជាថ្ងៃមហាសង្ក្រាន្ត ថ្ងៃទី១៤ ១៥ ជាថ្ងៃវិវរៈវ័នបត និងថ្ងៃទី១៦ ជាថ្ងៃឡើងស័ក។

កាលដើមឡើយប្រទេសខ្មែរប្រារព្ធធ្វើបុណ្យចូលឆ្នាំនៅក្នុងខែមិគសិរ ព្រោះដូនតាខ្មែរកំណត់យកខែនេះជាខែដើមឆ្នាំ។ កាលពីសម័យដើម ឆ្នាំនីមួយៗចែកចេញជាបីរដូវគឺ ហេមន្តរដូវ គិម្ពរដូវ និងវស្សានរដូវ។ បុរាណចារ្យលោកគិតថា ហេមន្តរដូវ ជារដូវត្រជាក់

ត្រូវចាត់ទុកជាដើមឆ្នាំ ដែលប្រៀបបាននឹង ពេលព្រឹកផុតពីរាត្រី គឺជាដើមថ្ងៃ។ គម្ពីរដូវ ជារដូវក្តៅ ត្រូវចាត់ទុកជាកណ្តាលឆ្នាំ ប្រៀប ដូចជា ពេលថ្ងៃត្រង់។ ចំណែកឯ វស្សានរដូវ ជារដូវដែលមេឃមីរងនឹងមានភ្លៀងផ្កុំ ត្រូវ ចាត់ទុកជាចុងឆ្នាំ ប្រៀបបាននឹងពេលយប់។

បើតាមអត្ថបទរបស់លោក ជីវ

តាក្វាន់^១ ខ្មែរយើងបានប្រារព្ធពិធីបុណ្យនៅ ក្នុងខែចេត្រ ដោយមានល្បែងចោលល្បងផង និងមានទទួលទឹកមន្តព្រះពុទ្ធពីគ្រប់ទីកន្លែង ក្នុងអាណាចក្រ។ ក្រៅពីនេះ យើងមានសិលា ចារឹកមួយនៅប្រាសាទព្រះខ័ន បញ្ជាក់ថា នៅ ថ្ងៃទី១៤ និង១៥កើត ខែចេត្រ ក៏មានប្រារព្ធ ពិធីបុណ្យមួយដូចបានរៀបរាប់ខាងលើ ហើយទោះបីជាឯកសារទាំងពីរពុំបានចែងថា ពិធីបុណ្យខាងលើនេះមានឈ្មោះហៅថា បុណ្យចូលឆ្នាំក៏ដោយ ក៏តាមរយៈនៃឯកសារ ទាំងនេះ យើងអាចសន្និដ្ឋានបានថា តាំងពី បុរាណកាលមក ខ្មែរយើងតែងតែមានប្រារព្ធ ធ្វើពិធីបុណ្យយ៉ាងសំខាន់នៅក្នុងខែចេត្រ។

២. ប្រវត្តិវិទ្យាពិធីបុណ្យចូលឆ្នាំខ្មែរ

នៅដើមនៃកទ្ទកប្ប មានសេដ្ឋីម្នាក់ មានបុត្រមួយឈ្មោះធម្មបាលកុមារ ជាអ្នក

មានចំណេះវិជ្ជាជីវិតសេស បានរៀនចេះចប់ គម្ពីរត្រៃវេទ តាំងពីអាយុបាន៧ឆ្នាំ។ សេដ្ឋី បិតាបានសាងប្រាសាទឱ្យធម្មបាល នៅទៀប ដើមជ្រៃមួយដើមធំ នៅឆ្នេរទន្លេ ដែលជាទី ស្នាក់អាស្រ័យនៃបក្សីទាំងឡាយ។ ធម្មបាល ចេះទាំងភាសាបក្សាបក្សីទាំងពួងផង ព្រម ទាំងអាចធ្វើជាអាចារ្យសម្តែងមង្គលផ្សេងៗ ដល់មនុស្សទាំងពួងផង។

គ្រានោះ មនុស្សលោករមែងរាប់អាន មហាព្រហ្ម និងកបិលមហាព្រហ្ម១អង្គទៀត ដែលជាអ្នកសម្តែងមង្គលដល់មនុស្សទាំងពួង។ ពេលនោះកបិលមហាព្រហ្មជ្រាបព័ត៌មាន នេះក៏ចុះមកល្បងបញ្ញានឹងធម្មបាលចំនួន៣ ប្រស្នា ដោយសន្យាថា ប្រសិនបើធម្មបាល អាចដោះប្រស្នាបាន នោះកបិលមហាព្រហ្ម នឹងកាត់ព្រះសិរសាទ្រង់ដើម្បីបូជាចំពោះធម្ម បាល ប៉ុន្តែប្រសិនបើធម្មបាលចាញ់ កបិល មហាព្រហ្មនឹងកាត់ក្បាលធម្មបាលវិញ។

កាលនោះ ធម្មបាលបានសុំឱ្យពន្យារ ពេលចំនួន៧ថ្ងៃ ដើម្បីគិតប្រស្នានេះ។ លុះ កន្លងទៅបាន៦ថ្ងៃហើយ ធម្មបាលនៅតែគិត មិនឃើញចម្លើយ និងដឹងខ្លួនថា ព្រឹកនេះ ច្បាស់ជានឹងត្រូវស្លាប់ដោយអាជ្ញា កបិល មហាព្រហ្មជាប្រាកដ ធម្មបាលក៏សម្រេចចិត្ត

^១ ជីវ តាក្វាន់ បានដល់ទឹកខ្មែរឆ្នាំ១២៩៧។

រត់ទៅលាក់ខ្លួនពួនអាត្មាឱ្យស្ងប់ដោយខ្លួន
ឯង វាប្រសើរជាង។ គិតហើយ ធម្មបាលបាន
ចុះពីប្រាសាទទៅពួននៅក្រោមដើមឆ្នោត
មួយគូ។ ចែងនូវនៅលើដើមឆ្នោតនោះ មាន
សត្វឥន្ទ្រញីឈ្មោល១គូ ធ្វើសំបុកអាស្រ័យ
នៅទីនោះ។ វេលាយប់ សត្វឥន្ទ្រញី សួរសត្វ
ឥន្ទ្រឈ្មោល ថា ព្រឹកនេះយើងបានអាហារអ្វី
ធ្វើជាចំណី? ឥន្ទ្រឈ្មោលឆ្លើយថា យើងនឹង
ស៊ីសាច់ធម្មបាលកុមារ ដែលនឹងត្រូវកបិលម
ហាព្រហ្មសម្លាប់ ព្រោះធម្មបាលដោះប្រស្នា
នោះមិនរួចទេ។

ឥន្ទ្រញីសួរថា ប្រស្នានោះដូចម្តេច?
ឥន្ទ្រឈ្មោលឆ្លើយថា វេលាព្រឹក សិរីស្និស្តិ
ស្ថិតនៅត្រង់ណា? ត្រូវឆ្លើយថា នៅលើផ្ទៃមុខ
ហេតុនេះទើបមនុស្សទាំងឡាយត្រូវយកទឹក
លប់មុខ។ ប្រស្នាទី២ ចោទថា ថ្ងៃត្រង់ សិរីស្ថិត
នៅត្រង់ណា? ត្រូវឆ្លើយថា នៅលើទ្រូង ហេតុ
នោះទើបមនុស្សត្រូវយកទឹកលាងទ្រូង។
ប្រស្នាទី៣ ចោទថា វេលាល្ងាច សិរីស្ថិតនៅ
ត្រង់ណា? ត្រូវឆ្លើយថា នៅនឹងជើង ហេតុ
នោះហើយទើបមនុស្សទាំងឡាយត្រូវយក
ទឹកលាងជើង។ ធម្មបាលបានឮដូច្នោះ ក៏
ត្រឡប់ទៅប្រាសាទវិញ។ លុះព្រឹកឡើង
កបិលមហាព្រហ្ម ក៏មកសួររួចម៉ើយពីធម្ម
បាល។ ធម្មបាល ឆ្លើយដោះប្រស្នាតាមដែល
បានឮ ហើយកបិល មហាព្រហ្មក៏ទទួលថា

ពិតជាត្រឹមត្រូវ និងព្រមចុះចាញ់ ដោយសុខ
ចិត្តធ្វើតាមពាក្យសន្យារបស់ខ្លួន។

កបិលមហាព្រហ្ម ហៅទេពធីតាទាំង
៧អង្គជាបុត្រីមកប្រាប់ថា ឥឡូវបិតាត្រូវកាត់
ព្រះសិរសា ដើម្បីបូជាចំពោះធម្មបាល តែបើ
ដាក់ក្បាលនោះលើផែនដី នោះនឹងកើតជា
ភ្លើងឆេះទាំងលោកធាតុ បើបោះទៅលើ
អាកាស នឹងនាំឱ្យរាំងភ្លៀង បើចោលក្នុងមហា
សមុទ្រ នោះទឹកនឹងរឹងស្ងួតហួតអស់។ ដូច្នោះ
សូមឱ្យកូនទាំង៧អង្គ យកពានមកទទួលព្រះ
សិរសាបិតា។ ពោលរួច ព្រះអង្គក៏កាត់ព្រះសិរ
សាហុចទៅឱ្យព្រះនាងទុណ្យ ជាបុត្រីច្បង។
ព្រះនាងទុណ្យ ក៏បានយកពានមកទទួលព្រះ
សិរសាបិតា រួចហែប្រទក្សិណភ្នំព្រះសុមេរុ
ចំនួន៦០នាទី ទើបយាងទៅប្រតិស្ឋានទុកក្នុង
មណ្ឌលនៃគុហាគន្ធមាលី នាភ្នំកែលាស និង
បូជាគ្រឿង ទិព្វផ្សេងៗ។ កាលនោះព្រះ
វិស្វកម្មទេវបុត្រ ក៏និមិត្តរោងទិព្វធ្វើពីកែវ៧
ប្រការ ឈ្មោះថា "ភគវតីសកាសាលា" ឱ្យជាទី
ប្រជុំនៃទេវតា។

លុះដល់គម្រប់១ឆ្នាំជាសង្គ្រាម ទេព
ធីតាទាំង៧អង្គ ក៏ផ្លាស់វេនគ្នា មកអញ្ជើញ
ព្រះសិរសាកបិល មហាព្រហ្ម ចេញមកហែ
ប្រទក្សិណភ្នំព្រះសុមេរុជារៀងរាល់១ឆ្នាំ រួច
ហើយយាងត្រឡប់ទៅស្ថានទេវលោកដើម្បី
យកទៅតម្កល់វិញ។

ដោយមាននិទានបែបនេះហើយ ទើប ខ្មែរយើងមានជំនឿ ហើយបានរៀបចំជាពិធី បូជាទេវតាដែលត្រូវវេនដង្ហែក្បាលកបិល មហាព្រហ្ម និងត្រូវអភិបាលពិភពលោករៀង រាល់ឆ្នាំថ្មីចូលមកដល់ពុំដែលអាក់ខានឡើយ ហើយកិរិយាជិះជំនិះ គឺពេលព្រឹកគង់ឈរ លើខ្នង ពេលថ្ងៃគង់អង្គុយពាក់ឆៀង ពេល យប់ផ្ទុំ(ដេក)បើកភ្នែក និងធ្មេញចង្កែកពី កណ្តាលអាប្រាត្រ។

១. បើសង្គ្រានត្រូវចម្រើន ត្រូវវេន នាងទុន្យាទេវី សម្លៀកបំពាក់ពណ៌ក្រហម សៀតផ្កា ទទឹម គ្រឿងប្រដាប់បទុមរាត ភក្សាហារផ្ទៃឧទ្ទម្ភ(ល្ងា) ព្រហស្តស្តាំកាន់កង ចក្រ ព្រះហស្តឆ្វេងកាន់ស័ង្ខ និងមានពាហនៈ គ្រុឌ។

២. បើសង្គ្រានត្រូវចម្រើន ត្រូវវេន នាងគោរាគៈទេវី សម្លៀកបំពាក់ពណ៌លឿង សៀតផ្កាអង្កាបុស្ស គ្រឿងប្រដាប់មុត្តា (គង់ ខ្យង) ភក្សាហារប្រេង ព្រហស្តស្តាំកាន់ព្រះ ខ័ន ព្រះហស្តឆ្វេងកាន់ឈើច្រត់ និងមាន ពាហនៈព្យគ្យ(ខ្លា)។

៣. បើសង្គ្រានត្រូវចម្រើន ត្រូវវេន នាងរាគ្យសាទេវី សម្លៀកបំពាក់ខ្មៅ សៀតផ្កា ឈូក គ្រឿងប្រដាប់មោរា ភក្សាហារលោហិត ព្រហស្តស្តាំកាន់ត្រីសូលី ព្រះហស្តឆ្វេងកាន់ ធ្នូនិងពាហនៈអស្សុតរៈ។

៤. បើសង្គ្រានត្រូវចម្រើន ត្រូវវេន នាងមណ្ឌាទេវី សម្លៀកបំពាក់ផ្ទៃមេឃ សៀតផ្កាចំប៉ា គ្រឿងប្រដាប់ពិទ្ធុរ្យ ភក្សាហារ ទឹកដោះ ព្រហស្តស្តាំកាន់ម្ពុល ឆ្វេងកាន់ ឈើច្រត់ និងមានពាហនៈលា។

៥. បើសង្គ្រានត្រូវចម្រើន ត្រូវវេន នាងកិរិណីទេវី សម្លៀកបំពាក់បៃតង សៀត ផ្កាមណ្ឌា គ្រឿងប្រដាប់មរកត ភក្សាហារ សណ្តែក ល្ង ព្រហស្តស្តាំកាន់ កង្វេរ ព្រះហស្តឆ្វេងកាន់ធ្នូ និងមានពាហនៈ ដំរី។

៦. បើសង្គ្រានត្រូវចម្រើន ត្រូវវេន នាងកិមិរាទេវី សម្លៀកបំពាក់ស សៀតផ្កា ចង្កុលណ៍(ប្រភេទពួក ឈូកមានច្រើន ស្រទាប់) គ្រឿងប្រដាប់បុស្សរាគីម(ថ្ងើមថ្ម) ភក្សាហារចេកណាំរ៉ា ព្រហស្តស្តាំកាន់ព្រះ ខ័ន ព្រះហស្តឆ្វេងកាន់ពិណ និងមានពាហ នៈក្របី។

៧. បើសង្គ្រានត្រូវចម្រើន ត្រូវវេន នាងមហោទរាទេវី សម្លៀកបំពាក់ខៀវចាស់ សៀត ផ្កាត្រកៀត គ្រឿងប្រដាប់នីលរតន៍ ភក្សាហារសាច់ទ្រាយ ព្រហស្តស្តាំកាន់ចក្រ ព្រះហស្តឆ្វេងកាន់ត្រីសូលី និងមានពាហនៈ ក្លោក។

៣. ទំនៀមទម្លាប់

ជាទូទៅទំនៀមទម្លាប់ចូលឆ្នាំប្រព្រឹត្តទៅចំនួន៣ថ្ងៃ ថ្ងៃដំបូងជាថ្ងៃមហាសង្ក្រាន្ត ថ្ងៃទី២ជាថ្ងៃវិវៈវ័នបត និងថ្ងៃទី៣ ជាថ្ងៃឡើងស័ក។ រីឯការកំណត់ខែ ថ្ងៃ ម៉ោង នាទី ដែលឆ្នាំចាស់ត្រូវផុតកំណត់ ហើយទេព្វាឆ្នាំថ្មីត្រូវចុះមកទទួលតំណែងពីទេព្វាឆ្នាំចាស់នោះ គេអាចដឹងបានដោយប្រើក្បួនហោរាសាស្ត្របុរាណ គឺក្បួនមហាសង្ក្រាន្ត ហើយនៅសល់តែប៉ុន្មានថ្ងៃទៀតប៉ុណ្ណោះ ពិធីបុណ្យចូលឆ្នាំថ្មីប្រពៃណីជាតិខ្មែរនឹងចូលមកដល់។ តាមមហាសង្ក្រាន្តឆ្នាំនេះ ចូលឆ្នាំរោង ៤ស័ក ពុទ្ធសករាជ២៥៦៨ គ.ស.២០២៤។ ដោយឡែកបុណ្យចូលឆ្នាំនេះប្រព្រឹត្តទៅរយៈពេលបួនថ្ងៃ គឺនៅថ្ងៃ ៥កើត ៦កើត ៧កើត និង៨កើត ខែចេត្រ ត្រូវនឹងថ្ងៃសៅរ៍ ទី១៣ ខែមេសា វេលាម៉ោង២២និង១៧នាទី (ថ្ងៃមហាសង្ក្រាន្ត) អាទិត្យទី១២ និងចន្ទទី១៥(ថ្ងៃវិវ័នបត) និងអង្គារទី១៦ (ថ្ងៃវិវៈឡើងស័ក)។

. ពេលមុនចូលឆ្នាំ គេនាំគ្នាប្រុងប្រៀបរកស្បៀងអាហារ សំអាតផ្ទះសំបែង រែកទឹកដាក់ពាង រកឧសទុក និងកាត់សំលៀកបំពាក់ថ្មីជាដើម។

. ថ្ងៃចូលឆ្នាំមកដល់ គេរៀបគ្រឿងសក្ការៈបូជាសម្រាប់ទទួលទេវតាឆ្នាំថ្មីមាន៖ បាយសី១គូ ស្វាធម៌១គូ ជួប៥ ទៀន៥ ទឹកអប់

១គូ ផ្កាក្លី លាជ ទឹក១ផ្លិល ភេសជ្ជៈ ទំបំណី និងផ្លែឈើច្រើនមុខ។ ចំណែកផ្ទះសំបែង គេតុបតែងរំលេចដោយអំពូលអគ្គិសនីខ្សែតូចៗ ចម្រុះពណ៌ ឬចង្អៀងគោមគ្រប់ពណ៌សម្រាប់ទទួលទេព្វាថ្មី។

. លុះដល់វេលាកំណត់ ទេព្វាឆ្នាំថ្មីយាងមក គេនាំកូនចៅអង្គុយជុំគ្នា អង្គុយនៅកន្លែងរៀបគ្រឿងសក្ការៈនោះ ហើយអុជទៀន ជួប បាញ់ទឹកអប់ បន់ស្រន់ សុំសេចក្តីសុខចម្រើន គ្រប់ប្រការ ពីទេព្វាឆ្នាំថ្មី។ ចំពោះគ្រឿងសក្ការៈ និងក្រយាស្វាយដាក់ថ្វាយទេព្វានោះ គេនិយមតម្រូវតាមចិត្តទេវតាដែលនឹងចុះក្នុងឆ្នាំនីមួយៗ។ ឧទាហរណ៍៖ ឆ្នាំនេះទេវតាដែលត្រូវចុះមកនោះ គឺថ្ងៃសៅរ៍ ត្រូវចំព្រះនាងមណ្ឌាទេវី សោយសាច់ទ្រាយ គេអាចដាក់សាច់ទ្រាយថ្វាយ (តែបើមិនមានយើងអាចផ្ទាយដង្ហាយផ្សេងៗបាន)។

. ពិធីទាំង៣ថ្ងៃ នៃថ្ងៃចូលឆ្នាំ

ថ្ងៃទី១៖ គេយកចង្កាន់ទៅប្រគេនភិក្ខុ ទាំងឡាយនៅតាមវត្តអារាម។ ពេលល្ងាច គេនាំគ្នាជញ្ជូនខ្សាច់សាងវាលុកចេតិយដែលមាននៅជុំវិញព្រះវិហារ ឬនៅជុំវិញដើមពោធិ៍ណាមួយនៅក្នុងវត្តនោះ។ នៅពេលព្រលប់ គេប្រគេនភេសជ្ជៈដល់ភិក្ខុ និងមន្ត្រីភិក្ខុសូត្រ ចម្រើនព្រះបរិត្ត និងសំដែងធម៌ទេសនា។

ថ្ងៃទី២៖ កូនចៅជូនសម្លៀកបំពាក់ និង ចំណី លុយកាក់ ដល់អ្នកមានគុណ មាន ឪពុកម្តាយ ជីដូនជីតា ជាដើម។ ជួនកាលគេ ធ្វើទានដល់មនុស្សបម្រើ ឬអ្នកក្រីក្រទៀត ផង។ ពេលរសៀល គេនាំគ្នាទៅពូនក្នុងខ្សាច់ ទៀត ហើយសូត្រធម៌អធិដ្ឋានក្នុងខ្សាច់ដែលគេ សន្មត់ទុកដូចចូឡាមនីចេតិយ ហើយនិមន្ត ភិក្ខុបង្សកូលចេតិយ បញ្ជូនមគ្គផលដល់ វិញ្ញាណកូនបងប្អូនដែលបានចែកឋានទៅ។

ថ្ងៃទី៣៖ ពេលព្រឹកនិមន្តភិក្ខុសូត្រច្បង ក្នុងខ្សាច់។ ពេលល្ងាច និមន្តភិក្ខុស្រង់ទឹក និង ស្រង់ព្រះពុទ្ធរូប (តាមការនិយមនៃស្រុកខ្លះ)។ នៅក្នុងឱកាសបុណ្យចូលឆ្នាំថ្មីនេះ គេនាំគ្នា លេងល្បែងប្រជាប្រិយកម្សាន្តសប្បាយជា ច្រើន ដូចជាលេង បោះអង្កញ់ ចោលឈូង ទាញព្រីត្រ លាក់កន្សែង ដណ្តើមស្លឹកឈើ ស្តេចចង់ ឱបត្រឡាច ចាប់កូនខ្លែង ជាដើម និង មានរបាំត្រុដិ (ច្រើនមាននៅខេត្តបាត់ ដំបង សៀមរាប) ជាពិសេសទៀតគឺរាំវង់ អាស្រ័យទៅតាមការនិយមចូលចិត្តរបស់ បុគ្គលម្នាក់ៗ ហើយអ្នកខ្លះក៏និយមនាំគ្នាដើរ កម្សាន្តតាមរមណីយដ្ឋាន អ្នកខ្លះនិយមធ្វើ បុណ្យទានតាមវត្តអារាមនានា។

៤. អត្ថន័យនៃពិធីបុណ្យចូលឆ្នាំ

ឆ្នាំចាស់បានកន្លងផុតទៅ ឆ្នាំថ្មីបាន ឈានចូលមកដល់ ជាគតិឱ្យយើងពិចារណា នូវធម៌សង្ខេបថា ពេលវេលាចេះតែកន្លងទៅ ជារៀងរាល់ឆ្នាំ ហើយអាយុកាលរបស់យើង គ្រប់គ្នាក៏អស់ទៅតាមឆ្នាំចាស់ដែលបាន រសាត់បាត់ទៅ ដូច្នោះយើងមិនគួរប្រមាថ មិន គួរប្រព្រឹត្តិអាក្រក់ មិនគួរឈ្មោះទាស់ទែង ខ្វែងគំនិតគ្នា មិនគួរប្រកួតប្រជែងគ្នា មិនគួរ លោភលន់ មិនគួរកាប់សម្លាប់គ្នា ឬដណ្តើម គ្នារស់នោះទេ គួរតែយើងចេះចែកគ្នារស់ លះបង់នូវ ទង្វើអាក្រក់ ប្រព្រឹត្តិតែទង្វើល្អ បណ្តុះនូវព្រហ្មវិហារធម៌ សាមគ្គីធម៌ នៅក្នុង ដួងចិត្តប្រកបដោយក្តីមេត្តា ករុណា កតញ្ញតា ឧបត្ថម្ភដល់ជីដូនជីតាមាតាបិតា ក៏ដូចជាព្រះ សង្ឃ និងចែករំលែកទានដល់ជនដែលមាន ការខ្វះខាត ទីទាល់ក្រ ដែលជាទុរគតជន ក៏ ដូចជាអ្នកកំព្រឹកំព្រាគ្មានទីពឹងប្រកបដោយក្តី អាណិតអាសូរ។

ដើម្បីអបអរសាទរចំពោះមរតកកេរ ដំណែលរបស់បុព្វការីជន ក៏ដូចជាឱ្យចេះថែ រក្សាការពារនូវប្រពៃណី ទំនៀមទម្លាប់នៃពិធី បុណ្យចូលឆ្នាំ របាំនិងល្បែងប្រជាប្រិយ កុំឱ្យ បាត់បង់ដោយប្រការផ្សេងៗ។

ដើម្បីបង្ហាញពីភាពសប្បាយរីករាយ របស់ប្រជាជនខ្មែរ បន្ទាប់ពីប្រមូលផលរួច ក៏

ដូចជាអបអរសាទរចំពោះធម្មជាតិ និង ផលិតផលកសិកម្មដោយបណ្តុះនូវក្តីសង្ឃឹម នាឆ្នាំបន្តទៀត។

ដើម្បីឧទ្ទិសបុណ្យកុសលដល់បុព្វការី ជន មាតាបិតា ជីដូនជីតា ញាតិកាសាច់សា លោហិត មិត្តសម្លាញ់ និងសព្វសត្វទាំងអស់ ដែលបានចែកឋានទៅ និងដើម្បីបានសេចក្តី សុខចម្រើនសម្រាប់ខ្លួនឯង សម្រាប់ក្រុម គ្រួសារនិងសង្គមជាតិ ទាំងបច្ចុប្បន្នកាលនិង អនាគតកាល។

៥. ល្បែងប្រជាប្រិយជាទូទៅគេច្រើនតែ លេងនៅក្នុងពិធីបុណ្យចូលឆ្នាំថ្មីប្រពៃណី ជាតិ។ ចូលឆ្នាំខ្មែរ គឺជាពិធីបុណ្យចូលឆ្នាំថ្មី របស់កម្ពុជា ដែលកំណត់តាមប្រតិទិនពុទ្ធ សាសនា តាមដំណើរគោចររបស់ព្រះចន្ទ ដែលរាប់តាមរង្វាស់នៃឆ្នាំចន្ទគតិ នៅក្នុង វប្បធម៌ខ្មែរ។ ពិធីបុណ្យនេះត្រូវបានគេហៅ ថា ពិធីបុណ្យគិម្ពៈរដូវ "បុណ្យរដូវក្តៅ" នៃ វិស្សមកាលតូច ដែលបានមកពីអរិយធម៌នៃ វប្បធម៌ប្រទេសឥណ្ឌា ដែលហៅថាថ្ងៃចូលឆ្នាំថ្មី ថា "សង្ក្រាន្ត" (Sangkranta)។ ពាក្យ សង្ក្រាន្ត ជាភាសាដើមនៃពាក្យ(សំស្ក្រឹត) ដែលប្រជា ជនខ្មែរឱ្យនិយមន័យថា (សង្ក្រាន្ត ខ្មែរ)។

ល្បែងប្រជាប្រិយជាទូទៅគេច្រើនតែ លេងនៅក្នុងពិធីបុណ្យចូលឆ្នាំថ្មីប្រពៃណី ជាតិ។ ចូលឆ្នាំខ្មែរ គឺជាពិធីបុណ្យចូលឆ្នាំថ្មី របស់កម្ពុជា ដែលកំណត់តាមប្រតិទិនពុទ្ធ សាសនា តាមដំណើរគោចររបស់ព្រះចន្ទ ដែលរាប់តាមរង្វាស់នៃឆ្នាំចន្ទគតិ នៅក្នុង វប្បធម៌ខ្មែរ។ ពិធីបុណ្យនេះត្រូវបានគេហៅ ថា ពិធីបុណ្យគិម្ពៈរដូវ "បុណ្យរដូវក្តៅ" នៃ វិស្សមកាលតូច ដែលបានមកពីអរិយធម៌នៃ វប្បធម៌ប្រទេសឥណ្ឌា ដែលហៅថាថ្ងៃចូលឆ្នាំថ្មី ថា "សង្ក្រាន្ត" (Sangkranta)។ ពាក្យ សង្ក្រាន្ត ជាភាសាដើមនៃពាក្យ(សំស្ក្រឹត) ដែលប្រជា ជនខ្មែរឱ្យនិយមន័យថា (សង្ក្រាន្ត ខ្មែរ)។

សង្ក្រាន្ត គឺជាថ្ងៃចូលឆ្នាំថ្មី ដែលប្រារព្ធឡើង រៀងរាល់ថ្ងៃទី១៣ឬថ្ងៃទី១៤ ខែមេសា ជារៀង រាល់ឆ្នាំ ដែលប្រជាពលរដ្ឋខ្មែរគ្រប់រូបឈប់ សម្រាកពីការងារដើម្បីចូលរួមអបអរថ្ងៃចូល ឆ្នាំថ្មី។ ជាទូទៅមុនថ្ងៃចូលឆ្នាំខ្មែរមកដល់ ប្រជាជនខ្មែរគ្រប់រូបនឹងធ្វើដំណើរនិវត្តពីគ្រប់ ទិសទីមកស្រុកកំណើតរបស់ខ្លួនវិញ ដើម្បី ជួបជុំក្រុមគ្រួសាររៀងរាល់មួយឆ្នាំម្តង។ នៅ មុនថ្ងៃចូលឆ្នាំ ប្រជាជនខ្មែរតែងតែរៀបចំ សម្អាតនិងតុបតែងលម្អផ្ទះសម្បែង ដោយផ្ទះ ខ្លះក៏ព្យួរគោមផ្កាយ ផ្ទះខ្លះក៏ដាក់ភ្លើងពណ៌ ដែលគេមានជំនឿថា ពន្លឺគោមផ្កាយនិងភ្លើង ពណ៌ទាំងនោះ នឹងនាំមកនូវសិរីសួស្តី លាភ សំណាង និងភាពមានបានផងដែរ។ ក្រៅពី នេះទៀតមានលេងល្បែងកម្សាន្តប្រជាប្រិយ ខ្មែរនៅតាមភូមិស្រុករបស់ពួកគេផងដែរ ដូច ជា៖ ចោលឈូង បោះអង្កាញ់ លាក់កន្សែង ទាញព្រីត ស្តេចចង់ វាយក្អម ដណ្តើមស្លឹក ឈើ ភ្លើងចាប់កូនមាន់ ជាដើម ហើយក្រៅពី ល្បែងកម្សាន្តទាំងនេះ ក៏នៅមានលេងល្បែង កម្សាន្តមួយប្រភេទទៀតហៅថា ពិធីលេងជះ ទឹក តាមទីលំនៅនីមួយៗ តែងមានជុំទឹកនៅ ពីមុខផ្ទះរបស់ពួកគេ ដើម្បីជះទឹកទៅលើអ្នក ដំណើរ ដែលពួកគេមានជំនឿថា ភាពមិនល្អ ដែលតោងទាមយើងគ្រប់គ្នាទាំងពីឆ្នាំចាស់ និងត្រូវលាងសម្អាតជម្រះចេញក្នុងឆ្នាំថ្មីនេះ

ដែលជាទំនៀមមួយមិនអាចចោលបាននូវក្នុង
វប្បធម៌ប្រពៃណីខ្មែរ ដែលទាក់ទងនឹងកិច្ច
ពិធីស្រង់ព្រះពុទ្ធអង្គ និងស្រង់ព្រះរស់ដែល
ជាឪពុកម្តាយ ជីដូនជីតារបស់យើងផងដែរ។

ល្បែងប្រជាប្រិយខ្មែរ បានកកើតឡើង
តាមរយៈជីវភាពប្រចាំថ្ងៃនៃប្រជាពលរដ្ឋខ្មែរ
តាមសម័យកាលនីមួយៗ ពោលគឺមានប្រភព
ចេញពីកម្លាំងពលកម្ម ការរស់នៅប្រចាំថ្ងៃ
របស់ប្រជាពលរដ្ឋ និងជាការចេះចាំតាមគ្នា។
ដោយនៅរយៈពេលប៉ុន្មានថ្ងៃខាងមុខនេះ
ប្រទេសកម្ពុជានឹងរៀបចំនូវពិធីបុណ្យចូលឆ្នាំ
ថ្មី ប្រពៃណីជាតិ ខ្មែរ ដែលក្នុងនោះប្រមុខរាជ
រដ្ឋាភិបាលកម្ពុជា បានជំរុញលើកទឹកចិត្តឱ្យ
គ្រប់បណ្តាខេត្ត-រាជធានី ដឹកនាំពលរដ្ឋ ឱ្យ
លេងល្បែងប្រជាប្រិយខ្មែរ ដើម្បីការពារ ថែ
រក្សា វប្បធម៌ប្រពៃណីដូនតាខ្មែរ។

. ល្បែងល្បួង ជាល្បែងម្យ៉ាងរបស់
មនុស្សប្រុសស្រីទូទាំងកម្ពុជារដ្ឋនិយមលេង
ហើយគេតែងលេងនៅពេលយប់ ខែភ្លឺ ក្នុងរដូវ
ចូលឆ្នាំថ្មី (ខែចេត្រ ពិសាខ)។ គេចែកគ្នាជា ២
ក្រុមគឺប្រុស១ក្រុម និងស្រី១ក្រុម។ ក្នុង១ក្រុម
មានគ្នាចំនួនពី១០នាក់ ឬ២០នាក់ឡើងទៅ
ដោយឈរត្រៀមជា២ជួរ ទល់មុខគ្នា ឃ្នាតពី
គ្នាប្រមាណជា៨ ឬ១០ ម៉ែត្រ។ គេយកក្រមា
ឬកន្សែងមកចូលឱ្យមូល ចងវិលឱ្យតឹងណែន
ល្អ ទុកឱ្យមានកន្ទុយបន្តិចហៅថា «ល្បួង»

សម្រាប់កាន់បោះ ឬចោលទៅមករកគ្នា។
ល្បួងមាន ២បែប គឺល្បួងច្រៀងរាំ និងល្បួង
លោះខ្ញុំ។ ល្បួងនេះគេលេងដើម្បីហាត់ភ្នែក
ឱ្យវៃ ដៃឱ្យរហ័ស តម្រង់ឱ្យត្រង់ ឱ្យមានស្មារតី
ប្រុងប្រយ័ត្ន ហាត់ទម្លាប់ខ្លួនឱ្យចេះប្រុងស្មារតី។

. ល្បែងបោះអង្គញ់ គឺជាល្បែងមួយ
ដែលគេឱ្យឈ្មោះទៅតាមវត្ថុដែលគេយកមក
លេង គឺផ្ទៃអង្គញ់ដែលក្រៀមស្អាត។ ល្បែង
នេះ គេលេងបានទាំងប្រុសទាំងស្រី ទាំងចាស់
ទាំងក្មេង នៅវេលាថ្ងៃ ឬយប់ខែភ្លឺ នារដូវចូល
ឆ្នាំ។ ល្បែងនេះ គេលេងបានចាប់ពីគ្នា២នាក់
ឡើងទៅ រហូតដល់១០នាក់ ដោយចែកចេញ
ជាពីរក្រុមមានចំនួនស្មើគ្នា។ អង្គញ់ដែលគេ
យកមកលេង គេឱ្យឈ្មោះថា កោយ ដែល
ចែកចេញជាពីរផ្នែក គឺកោយដាំ និងកោយ
បោះ។ បើកោយដាំនោះមានចំនួន៣ ឬចំនួន
៥ គឺថាកោយបោះក៏មានចំនួនតាមកោយដាំ
ដែរ និងអាស្រ័យលើអ្នកលេង មានតិច ឬច្រើ
ន។ លុះសន្មត់គ្នាហើយ ក្រុមនីមួយៗក៏នាំគ្នា
បោះអង្គញ់តម្រង់ទៅកោយដែលដាំឱ្យត្រូវ។
ក្រុមណាបោះត្រូវច្រើនជាង ក្រុមនោះគឺជា
អ្នកឈ្នះ ហើយអ្នកឈ្នះគេយកអង្គញ់ពីរមក
ដាក់ផ្តោបគ្នាដោយ ដាក់អង្គញ់មួយផ្នែក ១
ទៀតបញ្ឈរ ទុកចន្លោះឱ្យឃ្នាតគ្នាបន្តិចដើម្បី
ជួសទៅនឹងជង្គង់អ្នកចាញ់ឱ្យឮ បើជួសមិនឮ
នោះអ្នកចាញ់មានសិទ្ធិជួសអ្នកឈ្នះវិញ។

. ល្បែងលាក់កន្សែង ជាល្បែងម្យ៉ាង
 របស់ក្មេងខ្មែរក្នុងបុរាណកាល តែងលេង
 សម្រាប់ជាទឹកម្សាន្តសប្បាយនៅពេលរាត្រីខែ
 ភ្លឺ ក្នុងរដូវចូលឆ្នាំ ឬនៅពេលចន្លោះការហាត់
 នឿយម្តងៗ។ មុនដំបូង គេបបួលគ្នាបានចំនួន
 ពី ៦-៧ នាក់ឡើងទៅ ឱ្យអង្គុយច្រហោង ដំ
 កង់ជារង់មូល ដាក់ដៃទាំងពីរទៅមុខលើ
 ក្បាលជង្គង់ នាទឹកនៃនណាមួយ ដែលជាទី
 ស្រឡះរាបស្មើល្អ ហើយគេយកកន្សែង ឬ
 ក្រមាតូចមួយមករុំមូរឆ្នួលរឹតឱ្យតឹងណែនល្អ
 ទុកជាយបន្តិចសម្រាប់កាន់យួរបាន សន្មត
 ហៅថា «កន្សែង» ដោយមានម្នាក់ក្រោកចេញ
 ទៅក្រៅវង់ កាន់កន្សែងនោះ ដើរពីទ្វេជុំវិញ
 យ៉ាងលឿន ពី ខាងក្រោយខ្នងអ្នកអង្គុយ
 បញ្ឆោតអ្នកអង្គុយមិនឱ្យដឹងខ្លួនថាគេ
 លាក់កន្សែងក្រោយខ្នងអ្នកណាម្នាក់ទេ
 ហើយអ្នកដែលត្រូវគេដាក់កន្សែងនោះ បើ
 បានដឹងហើយ ត្រូវតែក្រោកឡើងឱ្យរវាស
 ដេញវាយអ្នកអង្គុយបន្ទាប់ ហើយអ្នកអង្គុយ
 បន្ទាប់នោះត្រូវក្រោករត់១ជុំ គេចពីការដេញ
 វាយនោះ មកអង្គុយកន្លែងខ្លួនវិញ ទើបអ្នក
 វាយនោះដើរលាក់កន្សែងជាបន្ត។

. ល្បែងទាញព្រីត្រ ជាល្បែងលេងក
 ម្សាន្តសប្បាយរបស់យុវជនខ្មែរទាំងបុរស ទាំង
 ស្ត្រី។ ល្បែងនេះគេលេងដោយប្រើកម្លាំង
 កាយ ហើយគេលេងតែក្នុងរដូវចូលឆ្នាំខ្មែរ គឺ

ខែចេត្រ ពិសាខប៉ុណ្ណោះ។ មុនដំបូងគេចែក
 អ្នកលេងជា២ក្រុម ១ក្រុមពី១០ទៅ២០នាក់
 ដោយរើសរកប្រុសម្នាក់ ស្រីម្នាក់ មានមាឌធំ
 មាំ កម្លាំងខ្លាំង ឱ្យជាអ្នកឈរកាន់ចុងព្រីត្រ គឺ
 ប្រុសកាន់ម្ខាង ស្រីកាន់ម្ខាង ហើយឱ្យប្រុស
 ម្នាក់ ស្រីម្នាក់ទៀតមានមាឌធំ មានកម្លាំង
 ឈរកណ្តាលព្រីត្រ ត្រង់កន្លែងដែលពួកទាំង
 ពីរឈរ សម្រាប់នាំពួកខ្លួនឱ្យខំទាញតែរៀង
 ខ្លួន ឯមនុស្សដែលមានមាឌតូចៗស្តមៗ កម្លាំង
 ខ្សោយៗ គេឱ្យឈរកណ្តាលគេ។ លុះរៀបចំ
 រួចហើយ គេឱ្យមនុស្សប្រុសម្នាក់កាន់សំភោរ
 ឬគងម៉ង់ ឬក៏រតាំងឈរត្រង់កណ្តាលទីជិត
 អ្នកទាំងពីរដែលកាន់ខ្សែឈរប្រទល់មុខគ្នា
 នោះ ផ្តើមស្រែកឡើងព្រមគ្នាថា **យក្សអរ!!** ឮ
 យ៉ាងខ្លាំងៗ ធ្វើសំឡេងវែងៗ រលាក់រលែក
 យ៉ាងគ្រលួចៗ ឯអ្នកប្រុងទាញព្រីត្រទាំង
 ប៉ុន្មានជួយស្រែកទទួលឡើងព្រមគ្នា ហោរា
 ដង ទើបនាំគ្នាទាញយកជ័យជម្នះរៀងៗខ្លួន។

. របាំត្រុជិ

របាំត្រុជិ ជារបាំមួយដែលគេរាំក្នុង
 ពេលចូលឆ្នាំ ដែលកើតឡើងពីជនជាតិសំរែ
 ដែលជាជនជាតិដើមមួយនៅលើទឹកដីយើង
 ក្នុងអំបូរខ្មែរ-មន។ ជនជាតិសំរែរស់នៅត្រង់ម្តុំ
 ក្បែរអង្គរ ខេត្តសៀមរាប។ របាំត្រុជិផ្សារភ្ជាប់
 នឹងជំនឿបន់ស្រន់ទឹកភ្លៀង។ ក្នុងរបាំនេះ គេ
 និយមប្រើកន្ទុយភ្លោក ដែលគេយល់ថា ភ្លោក

ជាតំណាងព្រះអាទិត្យ។ មនុស្សបន់ស្រន់អង្វរ
កព្រះអាទិត្យឱ្យធ្វើអំណោយទឹកភ្លៀងគ្រប់
គ្រាន់សម្រាប់ធ្វើស្រែចម្ការ។ នៅពេលគ្មាន
ភ្លៀងធ្លាក់ គេលេងត្រុដិសុំទឹកភ្លៀង។ រាំត្រុដិ
លេងនៅពេលចូលឆ្នាំ គឺគេលេងថ្វាយព្រះ
អាទិត្យអង្វរឱ្យហើយស្រេចតាំងពីដើម
ឆ្នាំទៅ សុំទឹកភ្លៀងសម្រាប់វស្សារដូវខាងមុខ
នេះ។

ពាក្យថា **ត្រុស្តិ** ក្លាយមកពីភាសា
សំស្ក្រឹតថា **ត្រុដ** កិ. "កាត់ ផ្តាច់" ត្រុដិ ន.
"ដំណើរកាត់ ការផ្តាច់" ក្នុងព្រះរាជពិធីនេះ
សំដៅយកសេចក្តីថា "ដំណើរផ្តាច់ឆ្នាំចាស់
ផ្លាស់ចូលឆ្នាំថ្មី។"

ប្រភព រាំត្រុដិជារាំមួយកើតឡើង
ពីជនជាតិសំរែ ដែលជាជនជាតិដើមមួយផ្នែក
នៅលើទឹកដីយើងក្នុងអំបូរខ្មែរ-មន។ ជនជាតិ
សំរែរស់នៅត្រង់ម្តុំក្បែរអង្គរ ខេត្តសៀមរាប។

រាំត្រុដិផ្សារភ្ជាប់នឹងជំនឿបន់ស្រន់
ទឹកភ្លៀង។ ក្នុងរាំនេះគេនិយមប្រើកន្ទុយ
ក្លោក ដែលគេយល់ថា ក្លោកជាតំណាងព្រះ
អាទិត្យ។ មនុស្សបន់ស្រន់អង្វរកព្រះអាទិត្យ
ឱ្យធ្វើអំណោយទឹកភ្លៀងគ្រប់ គ្រាន់សម្រាប់
ធ្វើស្រែចម្ការ។ នៅពេលគ្មានភ្លៀងធ្លាក់គេ
លេងត្រុដិសុំទឹកភ្លៀង។ រាំត្រុដិលេងនៅ
ពេលចូលឆ្នាំគឺគេលេងថ្វាយព្រះអាទិត្យអង្វរ

ឱ្យហើយស្រេចតាំងពីដើមឆ្នាំទៅសុំទឹកភ្លៀង
សម្រាប់វស្សារដូវខាងមុខ។

ការរាំរាំត្រុដិនាពេលចូលឆ្នាំថ្មី គឺគេ
កំណត់យកដំណើរផ្តាច់ឆ្នាំនីមួយៗដើម្បី
ដេញឧបទ្រពចង្រៃដែលកើតមានក្នុងឆ្នាំចាស់
ហើយនិងប្រសិទ្ធពរសព្វសាធុការក្នុងឱកាស
ឆ្នាំថ្មីវិញ។ តាមរយៈការសម្តែងគឺប្រជាពលរដ្ឋ
យើងតែងតែមានសេចក្តីសប្បាយរីករាយ
ណាស់ព្រោះអ្នករាំរាំត្រុដិបានចូលទៅដល់
មុខផ្ទះឬក្នុងភូមិ ខណៈពេលដែលពួកគាត់
មានជំនឿប្រកបដោយក្តីសង្ឃឹមថាក្នុងឆ្នាំថ្មី
នេះសុភមង្គលលាភសក្ការៈ នឹងកើតមានក្នុង
ក្រុមគ្រួសារឬភូមិស្រុករបស់គាត់មិនខាន។ ជា
ទូទៅគេសម្តែងរាំត្រុដិនេះពាសពេញភូមិតែ
ម្តង ប្រសិនបើមានសត្វព្រៃរត់ចូលភូមិ
ស្រុករបស់គេ ព្រោះគេមានជំនឿថា ពេល
ណាមានសត្វព្រៃដូចជាឈ្នួស ប្រើស រមាំង
ជាដើម រត់ចូលភូមិក្នុងករណីណាក៏ដោយ
ពួកគេនឹងចាត់ទុកថា នោះគឺជាអព្វហេតុ
ហេតុអាក្រក់ឬចង្រៃ ហើយត្រូវអញ្ជើញក្រុម
រាំត្រុដិមកលេងដើម្បីបណ្តេញភាពចង្រៃ
នោះចេញ។ ប៉ុន្តែប្រសិនបើគេចាប់បានពពួក
សត្វព្រៃនោះវិញ គឺគេយកវាទៅលាបប្រេង
ម្សៅ ហើយធ្វើពិធីលែងឱ្យមានសេរីភាពវិញ
ដោយប្តូរស្នងសុំសេចក្តីសុខសប្បាយប្រជា
ពលរដ្ឋក្នុងភូមិ ស្រុក ពេលដែលគេមានជំនឿ

ថា សត្វព្រៃទាំងនោះបានមករំដោះគ្រោះ
មហន្តរាយដល់ពួកគេ ។

ឧបករណ៍សម្តែង

- ឧបករណ៍តន្ត្រី

កញ្ញារះ ដងធ្វើពីពីងពង់ប្រវែង២
ម៉ែត្រ មានបន្ទះរនាបតូចច្រាបភ្ជាប់នៅចុង
ហើយខ្វែងពីចុងមួយ ទៅចុងមួយ ហើយត្រង់
កណ្តាលខ្វែងខ្វែងនេះមានបន្តោងផ្ទៃអង្កញ
ដែលចោះយកគ្រាប់ចេញអស់ ហើយដាក់
គ្រាប់គ្រួស ឬដៃកទៅក្នុងនោះ ប្រយោជន៍ឱ្យ
ឮសូរ កាលណាគេបុកដងវានឹងដីតាមចង្វាក់
ស្តរ។

ចង្រ្កង់ដំបែះ ចង្រ្កង់បន្តោងនឹងខ្សែ
ទាមគោហើយចងភ្ជាប់ដងឫស្សីដែរ។ កាល
ណាគេបុកនឹងដី ក៏លាន់សូរច្រាវៗ តាមចង្វាក់។

ចង្រ្កង់រ៉ូង៖ ចង្រ្កង់នេះចងព្យួរនឹង
ចង្កេះមនុស្សតែម្តង ដោយចងគូបជាចង្កើម។

ស្តរ៖ ស្តរធ្វើពីដីដុតពាសស្បែកថ្នាំ។

ប៊ីពក ទ្រអ៊ូ ទ្រសោ។

សន្ទុច៖ ដងពីងពង់វែងមានសណ្ឋាន
ដូចសន្ទុច ចុងដូចចន្ទាលរទេះ ដោយមានព្យួរ
រថង់មួយនៅចុង សម្រាប់ទទួលវត្ថុជាទាន។

- ឧបករណ៍តែង

មុខត្នុក៖ ធ្វើពីឆ្អឹងឫស្សី ពាសក្រដាស
ឬ ស្មាច់ ឬ ខ្នុក។

មកុដ៖ ធ្វើពីក្រដាសលាបការ និងបិទ
ឱ្យតម្រូវគ្នាទៅជាវីង គឺស្មាច់ ឬ ខ្នុក ហើយ
ផាត់ពណ៌។

ស្នែងប្រើសស្នែងទន្សោងកន្ទុយក្លោក។
ក្រចក៖ យកផ្តៅប្រវែង០,២ម៉ែត្រ បិត
ចុងឱ្យស្រួច រោលភ្លើងឱ្យង យកអំបោះចង
គល់ភ្ជាប់នឹងម្រាម៤ ឯមេដៃមិនពាក់ទេ។

+ តួសម្តែង

- អ្នកពាក់មុខខ្មៅ ធ្វើមនុស្សព្រៃ
 - អ្នកពាក់មុខត្នុក ធ្វើព្រានព្រៃ
 - អ្នកពាក់ស្នែងប្រើស ស្នែងទន្សោង
 - ត្នូរ៉ា (ត្នូឯក ត្នូនាង)
 - អ្នកពាក់ក្រចក
 - អ្នកកាន់គ្រឿងភ្លើង
- តួសម្តែងក្នុងរបាំត្រុដិជាមធ្យមមានម្តែ
ប្រាំនាក់។

+ របៀបសម្តែង

- ដំបូងបង្អស់តួសំដែងទាំងអស់ត្រូវ
បន្ទន់កាយរំលឹកគុណគ្រូ។ អ្នកពាក់មុខទាំង
អស់(មនុស្សព្រៃ ព្រានព្រៃ) ចេញមកមាន
កិរិយាមិននឹងដឹងច្រើនរត់រេឆ្វេងស្តាំ ចេញ
ក្រៅពីវង់ ហើយច្រើនរត់ទៅមុខគេ។ ដងខ្លួន
ធ្វើងេកងោកយោលទៅតាមចង្វាក់ស្តរ ដៃ
គ្រាន់តែពត់បន្តិចមិនពេញជារំទេ។ តួព្រាន
ស្លៀកស្លឹកចេកច្រៀក ចងព័ន្ធចង្កេះ លាបខ្លួន
ខ្មៅ។

អ្នកពាក់ស្បែក (ប្រើស ទន្សោង) ចាក់
ក្បាច់ប្រហែលព្រាននិងមនុស្សព្រៃដែរ។ ដៃ
ទាំងពីរជួនយកទៅកាន់ស្បែក ជួនលូកទៅមុខ
ទំនងធ្វើជាដើងម្រឹគ ដោយឱ្យបង្កោងខ្លួន។
គេរំលោភតាមចង្វាក់ ស្ករផ្ទៀងផ្ទង់ដូចម្រឹគ
ផ្អើលម្តងៗ។ យូរៗប្រើសនិងទន្សោងធ្វើជារត់
ចេញខាងក្រៅវង់ម្តងៗដែរ។

តួឯក និង តួនាងច្រើនជាតួរំនាវី។
តួឯកពីរនាក់ស្លៀកចងក្បិនពណ៌ ពាក់អាវ
ពណ៌ ពាក់របៃ គ្មានសង្វារ ហើយបង់កន្សែង
ពណ៌សំយុង។ តួរំនាវីគូនេះ មានក្បាច់
ទន់ភ្លន់ជាងគេ ដោយមានបូកជានារីក្រមុំ
អែនអន កែក្រាយ។

អ្នកពាក់ក្រចក និង អ្នកកាន់គ្រឿង
ភ្លេង ជាតួបន្ទាប់បន្សំ។ អ្នកពាក់ក្រចកជួយ
ច្រៀង និង ឱ្យចង្វាក់ជួយបង្កើនទស្សនីយ
ភាពនៃវង់រាំ។ អ្នកកាន់គ្រឿងភ្លេង ជា
ពិសេសអ្នកបុកកញ្ជារ និង អ្នកកាន់ចង្រ្កង
ដំបែជួយចង្វាក់ស្ករ និង យោលខ្លួនចុះឡើង
តាមចង្វាក់ស្ករ និង កញ្ជារ។

+ ទំនុកច្រៀង

ហាអើយ វង់ត្រុដិស្រុកអាយ វង់ត្រុដិ
ស្រុកអាយ លំខិនអង្គកាយ សូមពរឆ្នាំថ្មី។

បន្ទូរ ៖ ឱណា នាងណា សូមពរឆ្នាំថ្មី!
ហាអើយ ផ្ករលាន់ឯត្បូង ត្រយូងចេក
ជា អ្នកអើយត្រុដិលា ឈប់លេងត្រឹមណោះ។

បន្ទូរ ៖ ឱណានាងណា ឈប់លេង
ត្រឹមណោះ!^២

កំណត់សម្គាល់៖ ចំពោះទំនុកច្រៀង
ទោះបីមានគំលាតពីន័យដើមពីសំណូមពរ
សុំទឹកភ្លៀង ក៏យើងឃើញទំនុកច្រៀងក្នុងរាំ
នេះនៅមានសំណល់ជាតុខ្លះដែលមានក្នុង
អាជីវកម្ម កសិកម្ម គឺបញ្ហាទឹក។ យើងយល់
ថា រាំត្រុដិត្រូវបានជនជាតិសំរែប្រើប្រាស់
សម្រាប់ដោះស្រាយសំណូមពរកសិកម្ម
ដើម្បីទ្រទ្រង់ជីវិតរស់នៅ។ ប៉ុន្តែច្បងកាត់
ដំណាក់កាលវិវត្តនៃប្រវត្តិសាស្ត្រសង្គម
មនុស្ស រាំត្រុដិត្រូវបានទទួលឥទ្ធិពលខ្លាំងពី
សាសនា ហើយត្រូវបានគេយកមកប្រើក្នុង
បំណងផ្សេងទៅវិញ។

ចំពោះការសម្តែងរាំត្រុដិនៅតាម
ភូមិណិមួយៗកាលពីសម័យដើមវិញ គឺមាន
ការតុបតែងខ្លួនជាលក្ខណៈសាមញ្ញ ហើយ
គេដើរដង្ហែជាក្បួនទៅមុខ ដោយមានអ្នកកាន់
ដងចន្ទោលដែលមានការចងកំណាត់លម្អ

^២ ពេលខ្លះក៏ច្រៀងខុសពីទំនុកនេះខ្លះដែរ
អាស្រ័យទៅតាមការកាត់ឡៃនៃក្រុមសម្តែង។

និងមានសិល្បករម្នាក់ជាអ្នករាំនាំផ្លូវផង។ តាមអ្វីដែលយើងបានឃើញពីជីវិតនោះ គឺមើលទៅហាក់ដូចជាអ្នករាំ ឬអ្នកហែទាំងនោះកំពុងតែជិះលើរទេះមួយដូច្នោះដែរ។ ចំណែកនៅខាងចុងនៃដងចន្ទាលនោះ មានចងកូនចង់មួសម្រាប់ជាការរៃអង្គាសប្រាក់ ហើយអ្នកផ្ទះឬអ្នកភូមិ ដែលមកឈរមើលការរាំបាំត្រុដិនិងមានសទ្ធាជ្រះថ្លា ពួកគេនឹងដាក់ប្រាក់ក្នុងចង់នោះ ព្រោះគេមានជំនឿថា បុណ្យកុសលដែលបានដាក់ទាននាពេលនេះ នឹងបានចម្លងគ្រោះកាចចង្រៃនៃឆ្នាំចាស់ទៅអស់ ហើយចូលឆ្នាំថ្មីសិរីសួស្តីសុភមង្គលនឹងមកដល់។

ជាសរុបសេចក្តីទៅពីជីវិតបុណ្យចូលឆ្នាំ ជាជីវិតបុណ្យមួយដែលល្អនៅក្នុងប្រពៃណីខ្មែរ ជាជីវិតបុណ្យផ្តាច់ឆ្នាំចាស់ផ្លាស់ឆ្នាំថ្មី ជាជីវិតបុណ្យនៃការវិលមកត្រលប់ជួបជុំគ្នា សួរសុខទុក្ខគ្នា ដើម្បីទទួលទេវតាឆ្នាំថ្មីឆ្នាំថ្មី បួងសួងសុំពរជ័យសិរីមង្គលវិបុលសុខ និងជាប្រពៃណីបណ្តុះនូវស្មារតីស្រឡាញ់រាប់អានគ្នាមិនត្រឹមតែជាបងប្អូនសាច់ញាតិ គឺរវាងអ្នកភូមិស្រុកជិតខាងគ្នា ដែលជាកត្តាបង្កើតសាមគ្គីភាពជាតិផងដែរ ដ្បិតពេលចូលឆ្នាំ គេមិនត្រឹមតែជួបជុំគ្នាក្នុងគ្រួសារប៉ុណ្ណោះទេ តែគេនាំគ្នាទៅធ្វើបុណ្យនៅវត្តអារាម ដែលជាមជ្ឈមណ្ឌលអប់រំឱ្យមានមនុស្សធម៌ និង

សាមគ្គីធម៌។ ហេតុដូច្នោះហើយ ទើបពីជីវិតបុណ្យចូលឆ្នាំថ្មី មានអត្ថន័យយ៉ាងជ្រាលជ្រៅ ដែលធ្វើឱ្យខ្មែរយើងនិយមរាប់អានទុកជា ប្រពៃណីជាតិសំដែងពីដើមរហូតមកដល់បច្ចុប្បន្នយើងនេះ។

ក្នុងនាមនាងខ្ញុំជាប្រជាពលរដ្ឋខ្មែរម្នាក់ នាងខ្ញុំសូមសំណូមពរឱ្យប្រជាជនខ្មែរទាំងអស់នាំគ្នាចូលរួមថែរក្សានូវប្រពៃណីនៃពីជីវិតបុណ្យចូលឆ្នាំប្រពៃណីខ្មែរឱ្យបានគង់វង្ស និងអភិរក្សនូវរាល់ល្បែងក៏ដូចជារបាំប្រជាប្រិយខ្មែរដែលមានដើម្បីបន្តនូវមរតកល្បែងទាំងនេះទុកឱ្យកូនចៅខ្មែរជំនាន់ក្រោយទៀត បានស្វែងយល់ បានលេងកម្សាន្ត ដ្បិតល្បែងប្រជាប្រិយទាំងនេះ មិនត្រឹមតែនាំមកនូវភាពសប្បាយរីករាយប៉ុណ្ណោះទេ គឺបានបង្កប់នូវអត្ថន័យនិងគោលបំណងច្បាស់លាស់សម្រាប់កូនចៅខ្មែរដូចជាឱ្យមានសាមគ្គីភាព មិត្តភាព ស្រឡាញ់រាប់អានគ្នា មានទឹកចិត្តក្លាហាន ទន់ភ្លន់តែមិនទន់ជ្រាយ រហ័សរហួន ឈ្លាសវៃ និងដើម្បីពង្រឹងកាយសម្បទាឱ្យរឹងមាំជាដើម ហើយអ្វីដែលពិសេសនិងមានតម្លៃមិនអាចកាត់ថ្លៃបាននោះ គឺជាមរតកវប្បធម៌នៃប្រជាជាតិខ្មែរជាអត្តសញ្ញាណជាតិខ្មែរតាំងពីយូរលង់ណាស់មកហើយ។

ឯកសារពិគ្រោះ

- ក្រសួងអប់រំ *អក្សរសិល្ប៍ថ្នាក់ទី១០* ក្នុងពេញ ឆ្នាំ១៩៩៧-៩៨។
- ឌីម សំឌី *មូលដ្ឋានស្វែងយល់អក្សរសាស្ត្រខ្មែរ* ក្នុងពេញ ឆ្នាំ១៩៦៣។
- . ជា វណ្ណី & ទុយ យូយីម *អក្សរសិល្ប៍ប្រជាប្រិយខ្មែរ* ឆ្នាំ២០១៧។
- ពុទ្ធសាសនបណ្ឌិត្យ *ប្រជុំរឿងព្រេងខ្មែរ* ភាគ១ដល់៩ ក្នុងពេញ ឆ្នាំ១៩៩៤។
- ពុទ្ធសាសនបណ្ឌិត្យ *ល្បែងប្រជាប្រិយខ្មែរ* ក្នុងពេញ ឆ្នាំ១៩៩៤។
- ពុទ្ធសាសនបណ្ឌិត្យ *រាំប្រជាប្រិយខ្មែរ* ក្នុងពេញ ឆ្នាំ១៩៩៤។
- ពុទ្ធសាសនបណ្ឌិត្យ *ពិធីបុណ្យទ្វារទេសមាស* ក្នុងពេញ ឆ្នាំ១៩៩៤។
- ពៅ សាមី *លក្ខណៈពិសេសនៃអក្សរសិល្ប៍និងសិល្បៈ* ក្នុងពេញ ឆ្នាំ១៩៩២។
- ហ៊ុន គឹមសៀ *មូលដ្ឋានដើម្បីយល់អក្សរសាស្ត្រ* គ្រឹះស្ថានបោះពុម្ពផ្សាយអប់រំ ១៩៥៨។